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Slovo starostky

Rada obce a Zastupitelstvo obce
Šardice zasedaly v průběhu období
od 21. ledna 2017 do 30. dubna 2017
v níže uvedených dnech. Schválily,
vzaly na vědomí a uložily mimo jiné:

Zasedání rady obce č. 61
ze dne 25. 1. 2017
Rada obce na svém zasedání
schválila:

smlouvu o využití systému sběru,
přepravy, třídění, využívání a od−
straňování komunálních odpadů
pro rok 2017
dohodu s lektorem tréninku paměti
Zdeňkem Chorou na dobu určitou
do 31. 12. 2017
umístění sídla spolku Hornický

spolek PANON na adrese: Šar−
dice č. p. 2, Rezidence, 696 13
umístění sídla spolku DMFC Šar−
dice na adrese: Šardice č. p. 2,
Rezidence, 696 13

Rada obce vzala na vědomí:
oznámení stavebního úřadu MěÚ
Kyjov o zahájení územního řízení
staveb: „Šardice – lokalita U Hřiš−
tě“, „Šardice – ulice Pod Humny“
a „Stavební úpravy objektu č. p. 51“

Zasedání zastupitelstva obce č. 17
ze dne 31. 1. 2017
Zastupitelstvo obce schválilo:

prodej části p. č. 1782/1 v k. ú.
Šardice, o výměře 44 m2, dle GP
1708−137/2016 za cenu 400 Kč/m2

Marie Košuličová, místostarostka

prodej pozemků p. č. 812/13,
ostatní plocha, o výměře 120 m2,
dle GP 1689−005/2016, za ce−
nu 205 Kč/m2 a p. č. 812/14,
ostatní plocha, o výměře 65 m2,
dle GP 1689−005/2016, za cenu
205 Kč/m2

prodej pozemků zahrad p. č. 7048,
7049, 7050, 7052, 7053, 7054
v k. ú. Šardice
koupi pozemku p. č. 7060 v k. ú.
Šardice, o výměře 1539 m2, od fir−
my Morava zem s. r. o., Strážo−
vice, za cenu 150 Kč/m2

rozpočtový výhled obce na roky
2018 a 2019
výši příspěvků pro spolky zapo−
jené do rozpočtu obce

Vážení občané,
Blažena Galiová, starostka obce

Setkáváme se nad stránkami let−
ního – prázdninového zpravodaje.
Našim dětem začaly prázdniny a řada
z vás je na dovolené. Na obecním
úřadě se na dovolenou zatím ne−
chystáme, ale připravujeme řadu
zlepšení a zajímavých novinek. Ne−
budu zde psát o tom, co se v obci
buduje, přehled je uveden na jiném
místě ve zpravodaji spolu s foto−
dokumentací probíhajících prací.

Nejvýznamnější novinkou, která
se dotkne nás všech, je zlepšení
systému třídění odpadků. Jak jsme
vás informovali v posledním zpravo−
daji, zastupitelstvo obce schválilo
projekt na zlepšení systému třídění
odpadků, jehož cílem je zajistit:
1. Transparentnější třídění od−

padů (každá domácnost bude
mít svůj odpadový účet, kde
se budou evidovat obsloužené
nádoby a pytle s tříděným od−
padem).

2. Odpad bude tříděn do pytlů
označených čárovými kódy
a svážen z obce v pravidelných
intervalech.

3. Platba za odpady bude spra−
vedlivější (kdo třídí odpady, měl
by platit méně).
Každý bude mít možnost ovliv−
nit výši svojí platby za odpady
– vše je založeno na dobrovol−
nosti (kdo chce, může, kdo ne−
chce, nemusí).

Více informací najdete v „Manu−
álu k programu zodpovědného na−
kládání s odpady“, který obdrží
každá domácnost jako přílohu to−
hoto zpravodaje, a také na www.
mojeodpadky.cz

Dalším zajímavým projektem je
projekt na zlepšení stavu životního
prostředí v intravilánu (uvnitř) naší
obce. Rada obce vyhlásila projekt,
který podpoří výsadbu ovocných
stromů před vašimi domy či před
vašimi zahradami. Jedná se o návrat
stromů do ulic a tím o zlepšení život−
ního prostředí.

Letní horka a všudypřítomný prach
a smog, nedostatek vody, to vše
je důsledek vykácení stromů před

domy, na veřejných prostranstvích
a v ulicích.

Tento projekt se pro velký zájem
občanů uskutečnil již podruhé v obci
Ratíškovice a jeho název „My zasa−
díme, vy sklidíte“ přesně vystihuje
myšlenku projektu.

Všichni, kteří máte o zájem o vý−
sadbu ovocného stromu či jiného
stromu před váš dům či zahradu
(musí se ale jednat o intravilán obce),
vyplňte přiložený dotazník a vraťte jej
v termínu do 4. září 2017 na OÚ Šar−
dice. Na základě zájmu občanů bude
zpracována evidence zájemců a ná−
sledně vyhotovena žádost o dotaci.
Po prověření možnosti výsadby
na dané parcele (inženýrské sítě,
elektrické vedení) už budeme moci
na podzim sázet stromy!

Děkuji všem za pochopení, věřím,
že snaha o zlepšení života v naší
obci bude přijata kladně a že všich−
ni, kteří v naší krásné obci žijí, udě−
lají vše pro to, aby se nám zde žilo
ještě lépe. A k tomu nám všem přeji
radost z prázdnin a plnou pohodu
letních dnů!

Z jednání orgánů obce

Zpráva o činnosti rady a zastupitelstva obce
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rozpočet obce na r. 2017 jako vy−
rovnaný
podání žádosti na pořízení nové
cisternové stříkačky z fondu zá−
bran škod pro hasiče
znění veřejnoprávní smlouvy na
r. 2017 o poskytnutí dotace z roz−
počtu obce

Zastupitelstvo obce neschválilo:
záměr prodeje části pozemku
p. č. 634/1 v k. ú. Šardice

Zastupitelstvo obce
vzalo na vědomí:

podání žádosti o dotaci na projekt
LBC Pod Pustým
informace o výběru dodavatele za−
kázky nádrže N3 Loučkový potok
rozpočtové opatření č. 11/2016

Zasedání rady obce č. 62
ze dne 8. 2. 2017
Rada obce na svém zasedání
schválila:

smlouvu o účinkování DH Túfa−
ranka Šakvice na Hodové zá−
bavě dne 30. 9. 2017
umístění sídla spolku Mendelův
vinařský spolek Šardice na adre−
se: Šardice č. p. 2, Rezidence,
696 13
výroční zprávu za rok 2016 o po−
skytování informací dle zákona
č. 106/1999 Sb.
návrh smlouvy o uzavření bu−
doucí smlouvy o zřízení služeb−
nosti inženýrské sítě – vodovod
a kanalizace pro výstavbu rodin−
ných domů v lokalitě „U Hřbitova“
ceník Technických služeb Šar−
dice platný od 1. 3. 2017

Rada obce vzala na vědomí:
závěrečné vyhodnocení akce
„Šardice protierozní a protipovod−
ňová ochrana – I. etapa“, vydané
SFŽP ČR Praha s tím, že projekt
splnil veškeré podmínky
projektovou dokumentaci k akci
„Loučkový potok – Nádrž N3,
k. ú. Šardice“
záznam jednání se zástupci MěÚ
Kyjov ve věci pořízení územní
studie „Šardice – U Božích muk,
plocha obytná BI 11“

Zasedání rady obce č. 63
ze dne 22. 2. 2017
Rada obce na svém zasedání
schválila:

podání žádosti o dotaci na restau−
rování štukové výzdoby třetího
sálu Rezidence
účast obce v projektu „Ukliďme
Česko“ v roce 2017

podání žádosti o povolení vybu−
dování komunitní kompostárny
v místě polního hnojiště na pozem−
ku p. č. 8147 v k. ú. Šardice
Ing. Oldřicha Nedůchala kroniká−
řem obce
rozpočtové opatření č. 1/2017

Rada obce vzala na vědomí:
závěrečné vyhodnocení SFŽP
Praha z OP ŽP akce „Ozelenění
polní cesty C1 v k. ú. Šardice“
cenové nabídky kamerových sys−
témů pro monitorování středu
obce
oznámení Jihomoravského in−
spektorátu ČŠI, Brno o provedení
inspekční činnosti v ZŠ TGM Šar−
dice dne 14. února 2017
nesouhlasné stanovisko spol. VaK
Hodonín a. s. k záměru umístění
parkoviště na p. č. 3352/4 v k. ú.
Šardice

Mimořádné zasedání rady obce
č. 64 ze dne 1. 3. 2017
Rada obce na svém zasedání
schválila:

podmínky pro územní studii „Šar−
dice – U Božích muk, plocha obyt−
ná BI 11“
podmínky pro územní studii „Šar−
dice – Hradčany, plocha obytná
BI 13“
dohodu o převodu investorství
mezi obcí Šardice a ČR – Státním
pozemkovým úřadem, Hodonín,
pro stavbu vodního díla „Suchá
nádrž Červenice N2 v k. ú. Šardi−
ce“ na pozemcích p. č. 6547, 6771
a 6852 v k. ú. Šardice

Zasedání rady obce č. 65
ze dne 7. 3. 2017
Rada obce na svém zasedání
schválila:

smlouvu o výkonu autorského do−
zoru stavby „Šardice – rekonstruk−
ce MK ul. Žlíbek“
registraci sídla spolku Folklor−
ního sdružení Šardičan z. s. Šar−
dice, na adrese: Šardice, č. p. 5,
696 13
účetní závěrky PO za rok 2016
objednávku inzerce u společnosti
Vltava Labe Media a. s., Praha,
na prezentaci obce Šardice v tis−
ku a na internetu
účast obce Šardice na akci Ho−
dina Země 2017, a to dne 25. 3.
2017 od 20:30 do 21:30
pozvání Malé muziky Pepíka Nau−
še na Májovou zábavu dne 20. 5.
2017

Rada obce vzala na vědomí:
závěrečné vyhodnocení akcí
„Projekt založení lokálního bio−
koridoru LBK 2 v k. ú. Šardice“,
„Projekt založení lokálního bio−
centra LBC 3 Pod Duklou“ a „Lo−
kálního biokoridoru BK 4 v k. ú.
Šardice“ a „Sběrný dvůr odpadů
Šardice“, kdy všechny projekty
splnily podmínky pro vydání zá−
věrečného vyhodnocení

Zasedání rady obce č. 66
ze dne 22. 3. 2017
Rada obce na svém zasedání
schválila:

odstranění náletových dřevin a ká−
cení ovocných stromů na pozem−
cích p. č. 6547, 6771 a 6852 v k.
ú. Šardice z důvodu realizace
stavby „Suchá nádrž Červenice
N2 v k. ú. Šardice“, kdy v rámci
revitalizačních opatření bude pro−
vedena výsadba nové zeleně
v souladu s par. 102 odst. 3 zá−
kona č. 128/2000 Sb. o obcích ve
znění pozdějších předpisů, roz−
hodla o přijetí dotace ze státního
rozpočtu ve výši 8 644 171 Kč
na realizaci projektu „Loučkový
potok – nádrž N3, k. ú. Šardice“

Zasedání rady obce č. 67
ze dne 10. 4. 2017
Rada obce na svém zasedání
schválila:

výzvu a zadávací dokumentaci
k podání nabídky k výběrovému
řízení na veřejnou zakázku ma−
lého rozsahu na stavební práce
„Šardice – revitalizace centra
obce, SO 02 – přístavba obecní
haly“
vyhlášení veřejné výzvy k podání
přihlášek na místo pracovník/
pracovnice sběrného dvora od−
padů
dodatek č. 4 ke smlouvě o pro−
vozování kanalizace s VaK Hodo−
nín a. s., pro investiční akci „Šar−
dice – zástavba RD, lokalita Za
Dědinou – splašková kanalizace“
smlouvu o poskytování odborných
knihovnických služeb s Městem
Hodonín
zveřejnění záměru pachtu pozem−
ků p. č. 6764, 5290, 5291 a 8770
v k. ú. Šardice

Rada obce vzala na vědomí:
rozhodnutí stavebního úřadu MěÚ
Kyjov o umístění stavby „Šardice
– ulice Pod humny – chodník a ve−
řejné osvětlení“



strana 4 Šardice

návrh zadání projektu „Územní
studie – plocha obytná BI 12 –
Kostelisko“, zhotovitel Projektis,
s. r. o., Kyjov

Zasedání rady obce č. 68
ze dne 20. 4. 2017
Rada obce na svém zasedání
schválila:

cenovou nabídku spol. SURGEO
s.r.o. Hodonín na provedení kom−
plexu prací inženýrskogeologic−
kého průzkumu včetně laborator−
ních rozborů za cenu 90 200 Kč
bez DPH
položkový rozpočet MSO servis
s. r. o. Kyjov na „Opravy a udržo−
vací práce ZŠ Šardice po rekon−
strukci kanalizace“ za celkovou
cenu 43 137 Kč
cenovou nabídku Ing. Darka La−
ciny, Brno, na zpracování projek−
tové dokumentace lokálního bio−
centra „Záhumenky“ pro podání
žádosti o dotaci z OPŽP
cenovou nabídku VZD INVEST,
s. r. o., Pardubice, na zajištění kom−
pletní administrace žádosti o do−
taci na akci „Založení LBC Záhu−
menky v k. ú. Šardice“

Zasedání rady obce č. 69
ze dne 24. 4. 2017
Rada obce na svém zasedání
schválila:

finanční příspěvek pro společnou
akci s TJ Sokol Hovorany – Běh
naděje 2017 dne 14. 5.
nájemní smlouvu na pronájem
části pozemku p. č. 9003, vede−
ného jako ostatní komunikace
v k. ú. Šardice pro zřízení sjezdu
z místní stavby VTL Plynovod Mo−
ravia

Zasedání zastupitelstva obce č. 18
ze dne 27.4. 2017
Zastupitelstvo obce schválilo:

zavedení, provozování a koordi−
naci Programu zodpovědného na−
kládání s odpady a schvaluje uza−
vření smlouvy č. 4/2017
jednací řád zastupitelstva obce
s účinností od 27. 4. a ruší stáva−
jící jednací řád ze dne 23. 4. 2015
záměr prodeje části pozemku
p. č. 812/1 v trati Kopec
záměr prodeje a zveřejnění zá−
měru prodeje pozemků p. č. 7904
a 7906 v k. ú. Hovorany
záměr prodeje části pozemku
p. č. 1782/1 v k. ú. Šardice
prodeje pozemků v trati Za Zicháč−
kovo, za cenu 108 Kč/m2

rozpočtové opatření č. 3/2017
záměr prodeje pozemků p. č. 893
o výměře 50 m2 , p. č. 894 o vý−
měře 48 m2 a pozemku p. č. 634/
7 o výměře 63 m2 v k. ú. Šardice

Zastupitelstvo obce neschválilo:
záměr směny pozemků p. č. 7045
a 8046 v k. ú. Šardice
záměr prodeje nemovitosti, domu
č. p. 2 (Rezidence), v k. ú. Šardice
záměr prodeje části pozemku
p. č. 3352/4 v k. ú. Šardice, dle

žádosti firmy Neoklas, a. s. Šar−
dice

Zastupitelstvo obce
vzalo na vědomí:

zprávy o inspekční kontrole v zá−
kladní a mateřské škole a sta−
novení systému hodnocení škol
rozpočtové opatření č. 1/2017
a 2/2017
informaci o hospodaření obce
k 31. 12. 2016 a za období do
31. 3. 2017

Obecní úřad informuje

Úterý – pátek, od 9 do 21 hodin
Sobota a neděle po předchozí do−
mluvě se správcem hřiště (OÚ
Šardice, tel. č. 518 624 525)
Hřiště mohou využívat děti (děti
do 6 let pouze v doprovodu ro−
dičů), děti s rodiči a mládež bez−
platně, jednotlivě i organizovaně.
Hřiště je možno využít k provozo−
vání těchto sportů: florbal, malá
kopaná, tenis, volejbal, nohejbal,

vybíjená, házená, streetball atd.
Je možno zapůjčit sportovní po−
třeby (míče, branky, sítě).
Poplatek dle sazebníku je vybírán
za využití WC, sprchy školy a osvět−
lení hřiště.
Rezervace na www.sardice.cz
(rezervace obecních prostor) nebo
na obecním úřadě.
Veškeré informace u správce
hřiště − OÚ Šardice (518 624 525)

Provozní doba
víceúčelového hřiště Šardice

během prázdnin
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Letošní rok je pro Mladou muziku
ze Šardic a jejího uměleckého ve−
doucího a dirigenta Romana Kohout−
ka rokem soutěžním.

V dubnu se Mladá muzika zúčast−
nila krajského kola soutěže ZUŠ
ve Veselí nad Moravou, kde získala
řadu ocenění a stala se absolutním
vítězem soutěže ve zlatém pásmu.
Roman Kohoutek navíc získal oce−
nění za vynikající vedení orchestru.
Z této soutěže postoupila Mladá mu−

zika do ústředního kola, které se ko−
nalo 26. května v Letovicích. Zde se
umístila ve své kategorii ve zlatém
pásmu a diplom za mimořádný só−
lový výkon získali sólisté Prokop Ne−
duchal a Marian Obrtlík (oba tenor).

Týden před touto soutěží přivezla
Mladá muzika řadu ocenění z XXV.
ročníku Národní přehlídky dětských
dechových hudeb ve Vysokém Mýtě.
Získala si zde srdce posluchačů, kteří
její výkon ověnčili cenou diváků.

Velkým úspěchem bylo i vystou−
pení na ZUŠ Open v Bystřici nad
Pernštejnem dne 30. května. Patro−
nát nad tímto projektem převzala
světoznámá operní hvězda Magda−
lena Kožená a její nadace, která
podporuje základní umělecké školy
v České republice.

Romanu Kohoutkovi a Mladé mu−
zice gratulujeme k úspěchům, děku−
jeme za dosavadní práci a těšíme se
na další koncerty!

Úspěchy Mladé muziky
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Matrika

Vítání dětí do života

Krásných 70 let chtěli ve slavnost−
ním duchu oslavit občané ročníku
1947 a jejich spolužáci, kteří požá−
dali náš obecní úřad o provedení
tohoto obřadu. Samozřejmě jsme
našim občanům vyšli vstříc a připra−
vili jsme pro ně slavnostní obřad,
který proběhl v prostorách Augusti−
niánské rezidence v sobotu 27. květ−
na 2017.

Slavnostního přijetí jubilantů se
ujala paní starostka. K milému a přá−
telskému setkání přispěly svým dí−
lem i děti z naší mateřské školy.

Věříme, že společně strávený
den, plný vzpomínek na prožitá
školní léta, se všem jubilantům líbil
a přejeme všem hodně zdraví, štěstí
a osobní pohody do dalších let ži−
vota.

Setkání
ročníku 1947 a jejich spolužáků

Dne 22. dubna 2017 byly v ob−
řadní síni Augustiniánské rezidence
v Šardicích uvítány do života tyto
děti:

Laura Víchová
Matěj Záruba
Stella Bábíková
Viktorie Zaberejnii

Jakub Noha
Nikola Kostihová
Milé děti, vítáme vás mezi občany

naší obce. Přejeme vám, ať vyrůs−
táte v lásce a bezpečí pro radost
svých rodičů, prarodičů a nás všech.
Ať jste v životě šťastní, úspěšní a pro
své rodiče chloubou a potěšením!

duben
Jenovéfa Posoldová 95 let
Ludmila Staňová 85 let
Alžběta Chludilová 80 let

květen
Ludmila Bravencová 85 let
Květoslava Miklíková 80 let

červen
Ladislav Olšer 80 let

Jubilanti

Narození
Jakub Noha
Isabel Zvědělíková

Jaromír Košulič nedož. 63 let
Marie Klimešová nedož. 69 let
Josef Bohunský nedož. 87 let
Gabriela Bravencová nedož. 44 let
Václav Sotolář nedož. 86 let
Květoslava Váhalová 64 let

Úmrtí
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Dne 29. dubna 2017 se v obřadní
síni Augustiniánské rezidence ko−
nalo setkání s našimi nejstaršími
občany u příležitosti jejich význam−
ného jubilea. Tohoto setkání a po−

žehnaného věku 95, 90, 85 a 80 let
se v měsících leden až srpen 2017
dožilo 11 spoluobčanů.

Pozvání do obřadní síně přijali:
paní Marie Olšerová, pan Jindřich

Polášek a pan Ladislav Olšer. Na−
šeho setkání se bohužel ze zdravot−
ních důvodů nemohli zúčastnit paní
Jenovéfa Posoldová, paní Marie
Kyselková, paní Ludmila Staňová,
paní Růžena Svobodová, paní Lud−
mila Bravencová, paní Marie Horá−
ková, paní Alžbeta Chludilová a paní
Květoslava Miklíková.

Příchozí jubilanty přijala v obřadní
síni Augustiniánské rezidence paní
starostka Blažena Galiová. Ve svém
projevu poděkovala všem za celoži−
votní práci a přínos pro naši společ−
nou obec, s poděkováním a milým
úsměvem přišly i děti z mateřské ško−
ly, které svým zpěvem, tancem a reci−
tací potěšily nejen naše jubilanty, ale
i jejich blízké a všechny přítomné.

Všem jubilantům, kteří se setkání
zúčastnili, i těm, kteří se ho zúčast−
nit nemohli, přejeme hodně zdraví,
štěstí a osobní pohody do dalších let
života a věříme ve šťastné shledání
při oslavě jejich dalšího životního ju−
bilea.

Naši jubilanti

I v letošním roce jsme v obřadní
síni Rezidence přivítali páry, které
slavily úctyhodné 60. a 50. výročí
společného života.

60. výročí svatby oslavili v letoš−
ním roce manželé Josef a Ludmila
Schovancovi. Bohužel jejich zdravot−
ní stav jim neumožnil zúčastnit se
slavnostního obřadu, který se konal
29. dubna 2017 v obřadní síni Au−
gustiniánské rezidence.

Naopak pozvání do obřadní síně
Augustiniánské rezidence přijali naši
spoluobčané, kteří oslavili 50. výro−
čí svatby.

Zlatou svatbu, tj. 50 let společné−
ho života, oslavili manželé František
a Anna Košuličovi, Antonín a Lud−
mila Chromí, Jan a Jarmila Příkaz−
ští. Tyto páry přijaly naše pozvání a
společně se svými blízkými ve slav−
nostním duchu oslavily toto krásné
výročí svatby.

Všem manželským párům přejeme ještě mnoho společných let naplně−
ných zdravím, štěstím, láskou svých blízkých a především úctou nás všech.

Výročí svatby
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Mateřská škola

V naší MŠ máme tři věkově smí−
šené třídy. Abychom co nejlépe za−
jistili školní přípravu u nejstarších
dětí, zvažovali jsme na začátku škol−
ního roku zřízení samostatné třídy
pro 5−6leté děti. Jelikož mají rodiče
možnost spolupracovat při pláno−
vání programu MŠ, chtěli jsme znát
jejich názor na zřízení této třídy.
Na základě dotazníku, který byl
rodičům rozdán, se tento záměr ne−
uskutečnil. Většina rodičů se při−
klonila ke stávající organizaci tříd.
Abychom vyhověli i těm, kteří o tuto
třídu zájem měli, probíhá každé pon−
dělí po obědě tzv. „Předškoláček“.
Všechny nejstarší děti, které čeká
po prázdninách nástup do ZŠ, se
scházejí v jedné třídě, kde probíhají
činnosti zaměřené vyloženě na pří−
pravu do školy. Kromě vzdělávacích
cílů je zde vedeme k výše zmíněné
kolektivní spolupráci, koncentraci po−
zornosti, sebeovládání apod.

I do naší MŠ se dostává moderní
technika. Jako sponzorský dar nám
byla panem Pavlem Holešinským vě−
nována velká nástěnná interaktivní
tabule, kterou ke vzdělávání dětí
používáme. Pro práci na této tabuli
postupně zakupujeme soubory te−
maticky zaměřených programů pro
celoroční vzdělávání s názvem „Ba−
revné kamínky“. Programy obsahují
činnosti ze všech vzdělávacích ob−
lastí, hry pro postřeh a orientaci, ří−
kanky, písničky a mluvený komen−
tář. Děti vždy provází animovaná po−

Zahájení školní docházky je mimo−
řádnou událostí v životě dítěte i jeho
rodiny. Do školy mají děti vstupovat
připravené a zralé, což znamená, že
by měly bez obtíží a rády zvládnout
výchovně vzdělávací proces a vědět,
jak se učit. Děti by měly být sebevě−
domé a zvídavé, schopné jít za urči−
tým cílem. Neměla by jim chybět
schopnost sebeovládání a spoluprá−
ce s ostatními dětmi, v neposlední
řadě schopnost komunikace.

Jak tedy těchto dovedností dosáh−
nout? V odborných pedagogických
kruzích panují na předškolní vzdě−
lávání dva názory. Jeden se přiklání
k volné hře, co nejméně zasahovat
do přirozeného vývoje dítěte. Druhý
zase klade důraz na postupnou, ne−
násilnou přípravu do školy.

V naší MŠ jsme zvolili tzv. zlatou
střední cestu. Chceme, aby děti měly
co nejlepší podmínky a rozvíjely se
podle svých možností. Každé dítě je
jiné, každé je osobnost. Aby byly za−
bezpečeny potřeby dětí, je nutností
nejdříve dítě co nejlépe poznat a za−
jistit mu individuální přístup. Nelze
tedy po něm požadovat něco, k čemu
není vyzrálé a co nemůže zvládnout.
Dovednosti rozvíjíme postupně od
snadnějších po obtížnější. Tím dítěti
zajistíme pocit úspěchu a podporu−
jeme tak jeho sebevědomí. Rovněž
je důležité všímat si jeho pozornosti
a vytrvalosti při všech vykonávaných
činnostech, což je důležitým ukaza−
telem školní zralosti.

Po prázdninách nastoupí
do ZŠ tyto děti:

Bednaříková Nela
Belko Timon
Brázdová Alžběta
Břeň Jaromír
Buštík Zdeněk
Holešinská Evelin
Karlík Jakub
Knoflíček Matěj
Knoflíčková Adéla
Kůřilová Anabel
Maradová Natálie
Padalíková Jolana
Procházková Rozálie
Prosecká Jolana
Ševčík Slavomír
Štoksa Adam
Šťastný Dominik
Veselka Václav
Vlachovský Richard
Zárubová Sofie

stavička, která hravou formou moti−
vuje k řešení vzdělávacích cílů. Pro−
gramy jsou zařazeny do integrova−
ných bloků: Jaro, Léto, Podzim, Zima.
Je zde také program pod názvem:
Dopravní školička, Moje vlast, Čím
budu a další. Barevné kamínky nám
při práci velmi pomáhají, témata ob−
sahují spousty zajímavých a zábav−
ných činností k rozvíjení dětské osob−
nosti a co je hlavní, děti se při plnění
úkolů velmi baví.

A nyní již určitě netrpělivě čekáte
na jména budoucích prvňáčků. Než
vám je ale představím, chci jim za
sebe, ostatní paní učitelky a tety pro−
vozní popřát, aby pro ně škola byla
nejen povinností, ale i radostí. Pře−
jeme jim hodně klidu a pohody při prá−
ci a samozřejmě spoustu jedniček.

Nejdříve vás však děti čekají dlou−
hé letní prázdniny. Užijte si je u vody,
na výletech, při sportování, načerpej−
te hodně sil a na první školní den se
vyspinkejte krásně do růžova.

Nejstarší děti byly slavnostně pa−
sovány na Předškoláka 2017 na
oslavě svátku Dne dětí, která se ko−
nala 9. 6. 2017 na statku pana Šna−
jdra. Za poskytnutí prostor areálu mu
touto cestou za celou MŠ děkuji.

Než usednou do školních lavic
Lenka Zoubková, učitelka MŠ
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ním hřišti, jízdě zručnosti i testových
otázkách žáky 4. ročníku ze Základ−
ní školy Svatobořice−Mistřín. Je pro
nás velkou ctí, že se na nás ze sou−
sední školy obrací s prosbou o za−
jištění výuky dopravní výchovy na−
šimi žáky.

I když se zatím nikdy nestalo,
že by deváťáci svou roli nezvládli,
letošní deváťáci prokázali samo−
statnost, zodpovědnost i oběta−
vost nad míru obvyklou. Patří jim
obrovské poděkování, protože bez
nich by zkrátka žádný dopravní den
nebyl!

Dopravní den
Letos již po jedenácté připravili

žáci deváté třídy pro své mladší
spolužáky lekci dopravní výchovy.
Nejdříve museli zvládnout roli učite−
lů, kdy zopakovali dopravní značky,
pravidla pro chodce a cyklisty, ře−
šení dopravních situací a bezpečnost
v silničním provozu.

Ve středu 31. května pak brzy
ráno rozmístili dopravní značky
a překážky pro jízdu zručnosti na
dopravním hřišti v areálu TJ Baník.
Letošní dopravní den proběhl vý−
jimečně bez pomoci příslušníků
Policie ČR a členů automotoklubu
Mladost, kteří zajišťují odbornou
stránku – jízdu na dopravním hřišti
a teoretickou výuku pro žáky třetí
a čtvrté třídy. Vzhledem ke kolizi
termínu krajského kola soutěže
mladých cyklistů, kam postoupili
jako vítězové kola okresního naši
starší žáci, byl dopravní den o jeden
den přeložen.

Na úvod celého soutěžního do−
poledne předvedla jednotka hasičů
z Kyjova ukázku vyproštění osoby
z havarovaného vozu. Poté se všich−
ni žáci školy rozešli na stanoviště,
kde plnili úkoly. Praktickou první po−
moc zajišťovali tradičně studenti Kl−
vaňova gymnázia a Střední zdravot−
nické školy v Kyjově. Každý žák si
vyzkoušel zastavit krvácení, ošetřit
popáleninu, fixovat zlomeninu a re−
suscitovat. Je úžasné pozorovat,
s jakou lehkostí zvládají tyto úkoly
žáci naší školy, kteří si mohli opa−
kovaně vyzkoušet tuto praktickou
část. Mnozí dospělí, kteří nemají pří−
ležitost se v této oblasti vzdělávat,
by jim mohli závidět.

Pro starší žáky jsme letos při−
pravili obtížnější dopravní hřiště –
s kruhovým objezdem. I když bylo
na první pohled složitější a žáci
měli obavy, zvládli to bezvadně.
S velkou radostí vyslechli zprávu,
že se na podzim chystá obnovení
vodorovného značení, kde bude
právě i kruhový objezd. Pro jízdu
zručnosti jsme obdrželi nové prvky
od pana Pavla Padalíka – tímto mu
velmi děkujeme!

Motivací dosáhnout co nejlep−
ších výsledků byly jistě i ceny, které

Mgr. Hana Švandelková

do soutěže věnovali místní podni−
katelé. Nejlepší účastníci si odnesli
mobilní telefony a jízdní kola. Je ur−
čitě spravedlivé, že mezi ohodnoce−
nými byli i ti, kteří naši školu několik
let reprezentují v soutěži mladých
cyklistů. Celkem čtyřikrát postou−
pili do krajského kola Ondra Krša,
Jožka Čevínek, Lenka Veverková
a Jana Švandelková. Za skvělou re−
prezentaci naší školy i obce jim patří
velký dík.

Letošní dopravní výchovu završili
žáci deváté třídy ve středu 14. červ−
na, kdy proškolili v jízdě na doprav−
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Folklórní hudebka
v IX. třídě

Mgr. Blanka Uhljarová

Studijní obory
1. Petra Hasalová

Informační služby
OA a SOŠ knihovnická Brno

2. Eliška Lungová
Zdravotnický asistent
Klvaňovo gymnázium
a SZŠ Kyjov

3. Henrieta Peková
Zdravotnický asistent
Klvaňovo gymnázium
a SZŠ Kyjov

4. Adéla Peřinová
Stavebnictví
Střední průmyslová škola
stavební Brno

5. Kateřina Podhorná
Gymnázium čtyřleté
Klvaňovo gymnázium
a SZŠ Kyjov

6. Hana Příkazská
Laboratorní asistent
Střední zdravotnická škola
Lipová Brno

7. Jakub Veselka
Technické lyceum
Střední průmyslová
a umělecká škola Hodonín

8. Lukáš Vodička
Informační technologie
SOŠ Klobouky u Brna

Učební obory
1. Lukáš Harca

Elektrotechnik pro zařízení
a přístroje
SŠ polytechnická Brno

2. Sabina Chromá
Stravovací a ubytovací služby
SOU Havlíčkova Kyjov

3. Adéla Kalivodová
Kuchař – číšník
SŠ Bzenec

4. Radim Pechura
Elektromechanik
pro zařízení a přístroje
SŠ polytechnická Brno

5. Jan Rehort
Rybář – SŠ Bzenec

6. Aneta Trubačová
Kuchař − číšník – SŠ Bzenec

Vycházející
žáci

2016−2017

www.zssardice.cz

Mgr. Eva Lysoňková

V průběhu celého školního roku
2016/2017 navštěvoval jednou mě−
síčně hodiny hudební výchovy v 9. roč−
níku MUDr. Jaromír Břeň.

Ve svém volném čase učil naše
deváťáky základům folklórních tanců
vrtěné a skočné, klukům vysvětloval
pozice u verbuňku. Kromě nových
písniček se děvčata a kluci sezná−

mili také s místním nářečím a taneč−
ními hrami. O této jeho aktivitě do−
konce natočila Česká televize krátký
příspěvek do regionálního zpravo−
dajství.

Práce pana doktora Břeně je
velmi záslužná a my doufáme, že
spolupráce bude pokračovat i v příš−
tích letech.
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chaly zajímavé vyprávění na různá té−
mata. Také jsme se v některých hodi−
nách pilně učily – například v hodině
angličtiny nebo matematiky – to jsme
si počítání vyzkoušeli docela jiným
způsobem, než nás ve škole učili. Bylo
na nás pamatováno také v oblasti tě−
lesné zdatnosti a do výuky byla zařa−
zena i hodina tělocviku a jógy. Své−
ho pěveckého nadání jsme využily
v hodině zpěvu a bubnování. Ani ruce
nezahálely – byty nám zdobí různé by−
tové doplňky vlastnoručně vyrobené
v keramice. Do společnosti vyrážíme
v ručně malovaných hedvábných
šátcích, samozřejmě vlastní výroby.
Získaly jsme přehled v různých ob−
lastech, ať už je to oblast sociální,

duchovní, oblast péče o tělo a zdra−
ví, nebo dokonce oblast astronomie.
Veškerá výuka, přednáška, či činnost
probíhala pod dohledem obětavých
a zkušených lektorů. Proto žákyně
– seniorky na tomto místě děkují.

Už myšlenka uvést do života ten−
to program si zaslouží velké uznání.
Což teprve vlastní realizace – sesta−
vení programu, zajištění lektorů, ur−
čení doby výuky, která by vyhovovala
všem – to vše nebylo samo sebou,
vše vyžadovalo spoustu času. Pro−
to na tomto místě patří poděkování
všem, kteří u zrodu programu stáli,
kteří na celý průběh dohlíželi, orga−
nizovali, upřesňovali, zajišťovali lek−
tory, sháněli materiály, finančně celé

Každý z nás se čas od času ohlíží
za uplynulým obdobím a bilancuje,
co toto období pro něj znamenalo.
Mnozí hodnotí vykonanou práci a čin−
nost z hlediska úspěchu, zajištění ro−
diny nebo také z hlediska uspokojení
a pocitu, že čas vynaložený na urči−
tou činnost byl vynaložen správně,
a tím člověka i v mnoha směrech obo−
hatil. Právě tak na uplynulý školní rok
pohlížíme my, seniorky, které jsme
před dvěma lety přijaly pozvání naší
základní školy, abychom se vrátily
do školních lavic v rámci projektu
„Senioři zpátky do školy“.

A věřte nám nebo ne – opravdu
jsme po dobu dvou let docházely
do školy, usedaly do lavic a poslou−

Seniorky ze Šardic

Co nám přinesl uplynulý školní rok

Eva Cápková, Ellen Horatiusová, Kateřina Podhorná

Návštěva ze Žarošic v naší škole

V pátek 9. června naši školu na−
vštívily členky školního parlamentu
ze Základní školy v Žarošicích. Nové
kamarádky jsme získali už při listo−
padovém setkání školních parla−
mentů v Ivančicích. V březnu jsme
navštívili jejich školu a teď jsme jim
pozvání oplatili.

V naší samosprávě jsou dva žáci
z každé třídy od 2. do 9. ročníku
a vede nás paní zástupkyně Jana
Paušová.

V žarošickém parlamentu pracují
děvčata z 5. – 9. třídy. Přijelo tedy
deset děvčat se svou paní zástup−
kyní ředitele. Na návštěvu jsme se
pečlivě připravovali – několikrát jsme
se sešli a domlouvali, co kdo při−
praví a za jakou aktivitu zodpovídá.
A přichystali jsme zajímavý pro−
gram! Provedli jsme naše hosty ško−
lou a školní zahradou. Hráli jsme hry,
navlékali jsme náramky, bubnovali
na djembe bubny a vařili těstoviny.
Na závěr jsme jim předali pamětní
listy a malé dárečky. Následné hro−
madné focení ukončilo celou ná−
vštěvu.

Letošní školní rok je u konce, my
se ale těšíme, že budeme do samo−
správy chodit i v dalším školním roce.
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Hnilovi a celé jeho rodině, jejíž všich−
ni členové se obětavě do organizace
a výuky zapojili, dále pak děkujeme
paní starostce Blaženě Galiové za
podporu a vstřícnost ze strany obce
a rovněž zastupitelstvu obce za fi−
nanční podporu celého projektu.

A jak vyjádřit svou spokojenost
na závěr? Tak třeba s úsměvem:

Až my do světa vyrazíme,
určitě se neztratíme.
Anglicky zdravit umíme,
„Hejného“ matiku pilně cvičíme.
Počítače se nebojíme,
k internetu se připojíme.
Zjistíme zde,
co kde levně objednat,
či jak ze Šardic nám jede vlak.
Také zpíváme a bubnujem,
na hedvábí malujem.
Rovněž v dílně keramické,
tvoříme my věci hezké.
Prostě holky k pohledání,
co se studiu nebrání.

jmenovat všechny, kteří pro nás obě−
tavě pracovali, byl by to opravdu
dlouhý seznam jmen, ale dvě jména
přece jen ve svém poděkování uve−
deme. Zvláštní poděkování patří na−
šemu panu řediteli Mgr. Františku

dílo podporovali. A tak děkujeme ve−
dení a zástupcům naší školy, vede−
ní a zástupcům naší obce a farnosti.
Nesmíme zapomenout na všechny
vyučující, přednášející, zkrátka na
všechny lektory. Není možné zde vy−

„Na základě auditu konaného dne
2. 5. 2017 a posouzení zprávy z au−
ditu komisí jste získali mezinárodní
titul Ekoškola.“ Tato věta přinesla
jednoho květnového rána velkou
radost a slzy štěstí členům Ekotýmu
a koordinátorce programu, paní uči−
telce Martině Králíkové.

Na základní škole program Eko−
škola probíhá už několik let. Letos po−
prvé jsme požádali o první titul. V Eko−
týmu doposud pracovalo devět dětí
ze čtvrté a páté třídy, jmenovitě: Ta−
deáš Foltýn, Vojtěch Benešovský,
Lucie Vindišová, Vanessa Šabová,
Daniel Duhajský, Miroslav Riedl, Ivo
Jelínek, Jolana Foltýnová a Štěpán
Krša. Členové týmu si ke konci škol−
ního roku přivedli nové posily z mlad−
ších ročníků.

„Jsem na děti velmi pyšná,“ říká pa−
ní učitelka Králíková, „tento program
je více koncipován na druhý stupeň,
ale naše mladší děti dokázaly splnit
všechna kritéria, se kterými se na ji−
ných školách potýkají děti starší.“

V programu jsme si vybrali dvě té−
mata – Odpady a Prostředí školy, na
kterých jsme celý rok pracovali. A jak
jsme to dokázali? Dali jsme žákům
dostatek prostoru a celá činnost pro−

Mgr. Martina Králíková

gramu je v tuto chvíli založena na
důvěře (učitelů i ostatních pedagogů
a zaměstnanců v žáky, a díky tomu
i opačně) a svobodě. Členové týmu
mají možnost věnovat se těm pro−
blémům, které jsou pro ně v tuto chvíli
důležité, a řešit je způsoby, které jsou
jim blízké. Díky tomu zde metodika
Ekoškoly velmi přirozeně funguje.

Nejprve se zamýšlí nad tím, čeho
by chtěli dosáhnout, co by mělo být
výsledkem (tedy cílem), a k tomuto
výsledku hledají cesty – a pokud ně−

jaká nefunguje, hledají cesty jiné.
Tento přístup je ke všem zapojeným
členům týmu vlídný a dává prostor
každému žákovi i dospělému, aby si
našel svoji polohu, vynikl právě v tom,
co je pro něj blízké, v čem se cítí dob−
ře, co je jeho silnou stránkou.

Slavnostní převzetí titulu a vlajky
proběhlo 22. června 2017 ve Vald−
štejnském paláci v Praze. Děti dosta−
ly za celoroční práci nejen výlet do Pra−
hy, ale především nezapomenutelný
zážitek ze slavnostní ceremonie.

Základní škola se stala Ekoškolou
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Akce v obci

Dne 8. 6. 2017, při kontrolním dni
prací na nové silnici ve Žlíbku, sta−
rostka obce Blažena Galiová spolu
s dvěma pracovníky stavební firmy
slavnostně přestřihla pásku – práce
byly skončeny. Tento den byl pro
Žlíbek svátek, ženy upekly koláčky,
přineslo se víno...

My, občané, kteří v této částo obce
žijeme, děkujeme všem, kdo se za−
sloužili o zdárné dokončení tohoto
díla. Děkujeme paní starostce a pra−
covníkům obce, kteří se podíleli na zís−
kání dotací, bez nichž by naše nová
silnice nebyla. Dále děkujeme pra−
covníkům stavebních firem, kteří bu−

dovali kanalizaci, přívody vody, také
těm, kteří budovali silnici a dláždili
chodníky. Počasí jim zrovna nepřálo
Na podzim roku 2016 i na jaře letoš−
ního roku hodně pršelo, při dokončo−
vacích pracích udeřila horka. Myslím,
že tato práce byla velmi namáhává
a zaslouží si uznání. Díky vám všem.

Poděkování

V neděli 14. května 2017 se usku−
tečnil Běh naděje – pochod pro zdra−
ví. Tuto mimořádnou humanitární akci
spojenou s veřejnou sbírkou zamě−
řenou proti rakovině uspořádal šar−
dický obecní úřad ve spolupráci s TJ

Sokol Hovorany. V letošním roce byl
sraz všech účastníků pochodu v Ho−
voranech a trasa vedla po cyklostez−
ce do areálu TJ Baník Šardice.

Počasí nám přálo, byl krásný, slu−
nečný den a zúčastnilo se přes sedm−

desát nadšených běžců, pěších a cyk−
listů. V cíli bylo pro všechny přichys−
táno občerstvení a pro děti skákací
hrad. Děkujeme všem zúčastně−
ným, kteří finančně přispěli částkou
7 740 Kč a podpořili tak dobrou věc.

Vladimíra Benešovská

Běh naděje – pochod pro zdraví

Za spokojené občany Žlíbku Jana Prof Jana Prof Jana Prof Jana Prof Jana Profoooootttttooooovvvvvááááá
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Dokumentární fotografka a česko−
slovenská emigrantka Líba Taylor
fotila v nejchudších státech Afriky,
Asie či Jižní Ameriky. Pro humani−
tární organizace zachytila válkou
postižené oblasti, kde panovala bída
a utrpení.

A nyní Líba Taylor spojila své
schopnosti s Jihomoravskou komu−
nitní nadací a na jižní Moravě se se−

znamovala s tamním folklorem – do−
konce si ho vyzkoušela na vlastní
kůži, když oblékla podlužácký kroj.
Na podzim roku 2016 a na jaře 2017
fotila babičky v krojích do právě při−
pravované publikace zmíněné na−
dace. Zavítala dokonce do naší obce,
kde fotila ženy a děti v krojích.

Dne 1. května se ve Tvrdonicích
konalo setkání všech těchto krojo−

vaných babiček. Akce se velmi vy−
dařila, o čemž svědčí také to, že
účastnice vyjádřily touhu udělat
z neobvyklého setkání tradici. Snad
se tedy vše podaří a příští rok na prv−
ního máje se máme znovu na co
těšit. Poděkování patří paní Zlatě
Maděřičové, ředitelce Komunitní
nadace za zorganizování tohoto se−
tkání a založení nové tradice.

29. ročník přehlídky
mládežnických dechových hudeb

Světoznámá fotografka Líba Taylor
fotila v Šardicích

V neděli 11. června uspořádala
obec Šardice ve spolupráci s Mla−
dou muzikou Šardice a ZUŠ Kyjov
29. ročník přehlídky mládežnických
dechových hudeb.

Přehlídku zahájila starostka Bla−
žena Galiová a jako první zahrála
Mladá muzika ze Šardic pod vede−
ním Romana Kohoutka. Následo−
valo vystoupení DH Čejkovjané−
Mutěňané, DH Věnovanka z Časlavi
a DH ZUŠ Veselí nad Moravou a DH
Ištvánci.

DH Ištvánci slaví v letošním roce
dvacáté výročí vzniku. K této pří−
ležitosti natočila v pořadí páté CD
pod názvem Šardická dědina
a DVD U muziky, které pokřtil bý−
valý učitel hudby, pan Josef Ištvá−
nek.

V programu se nám představily
mladí tanečníci z Tanečního klubu
Orion Hodonín – Kladie Horatiusová
a Filip Mezihorák, Lucie Klimešová
a Filip Krist a mažoretky Rošťandy
a Minirošťandy. Pro děti byl připra−

ven skákací hrad, který s nadšením
využívaly.

Velké poděkování patří Dagmar
Bělíkové, která nás celým odpoled−
nem provázela.

Počasí nám v letošním roce
přálo, byla velká návštěvnost a těší
nás, že dobrou muziku si přišli po−
slechnout nejen příslušníci starší
generace, ale že má dechovka také
hodně mladých obdivovatelů. Proto
se těšíme na příští rok a jubilejní tři−
cátý ročník.

Vladimíra Benešovská
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Okénko do historie

Historie

Boží tělo v 50. letech
Svátek Božího těla pařil co do poč−

tu účastníků a nádhery k nejvelko−
lepějším církevním svátkům. Dá se
k tomu přirovnat jen zlatá sobota
v Žarošicích. Dospělí, děti a mládež
si oblékali jen to nejpěknější, co měli.
Bylo zvykem, že to, co se ten rok ku−
povalo nového, se kupovalo k Boží−
mu tělu. Švadleny a ženy, co uměly
šít, měly plné ruce práce, aby stihly
všechny zakázky splnit. Byla to pře−
hlídka krásy. Kostel byl slavnostně
vyzdobený, květinová výzdoba byla
jedinečná. U kostela se lidé seřadili
do průvodu. Vepředu šly děti, za nimi
družičky malé i větší, které měly ko−
šíčky s okvětními plátky, které u oltá−
říčku rozsypávaly po zemi (v tomto
období kvetou hlavně kosatce, pi−
voně a bílý jasmín). Nejmenší děti
vodívali rodiče nebo staříci. V určité
části průvodu nesli čtyři muži balda−
chýn. Pod ním šel pan farář s mons−
trancí, kolem šli kostelníci a minist−
ranti. My kluci jsme nesli korouhve.
Hrála hudba a lidé zpívali.

Průvod šel ke Slézarovému, kde
byl první oltář. Bylo to nádherně vy−
zdobené místo, které od rána chys−
taly ženy z okolí. Na zemi byly ko−
berce a okolo malby s pískem. To
bylo i u ostatních oltáříků. Tam se prů−
vod krátce zdržel. Potom průvod po−
kračoval Urubkovů uličků na hlavní
silnici. Silnice, po které průvod šel,
byla posypána pořezanou travou
nebo květinami. Ráno před průvo−
dem se vstávalo brzo, aby se stačilo
všecko připravit. Kolem silnice byly
postaveny májky asi dva metry vy−
soké, metr až metr a půl od sebe. Máj−
ky byly různé – z topolů, šeříku nebo
huralů (bezu). Každý použil to, co měl
k sehnání. Díry do zemi (tenkrát chod−
níky ještě nebyly), se dělaly osou
z vozu. Kovář vyřazenou osu zašpi−
čatil a tou se udělala díra, do které
se dala májka. Tu špicu neměl kaž−
dý, ta se půjčovala. Domy byly očiš−
těné a vyzdobené, v oknech byly kvě−
tiny a svícny s rozsvícenými svíčkami.
Lidé, co dělali výzdobu, jako by se
předháněli v tom, kdo udělá oltář krás−
nější. Všecko bylo velice slavnostní.

Po cestě několikrát probíhalo po−
zdvihování, muzikanti troubili fanfáry,

zvony zvonily, lidé klekali a bili se
v prsa. Mám dojem, že pozdviho−
vání bylo na křižovatkách silnic.

Druhý oltář byl u Štastných. Pak
se šlo Šikulovů uličků do Ulice, kde
u Kyselkového byl třetí oltář. Po−
slední oltář byl u Blažkového. U Blaž−
kového se taky hodně fotografo−
valo, hlavně po skončení obřadu.
Většina fotografií pochází odtud.
Fotografovalo se taky hodně za prů−
vodu za chůze. Odtud se šlo zpátky
do kostela, kde slavnost skončila.

Státní orgány v té době církevním
obřadům moc nepřály a zdůvodňo−
valy to, jak se dalo. U Božího těla ří−
kaly, že kdyby náhodou přišla bouře
a kdyby se ucpaly kanály výzdobou
silnic, tak by voda nemohla odtékat
a mohla by udělat škodu. Za několik
let si už úřady nemusely nic zdůvod−
ňovat a průvody zakázaly. K oživení
průvodů došlo až v roce 1968 po zru−
šení zákazu. Tehdejší první průvod
byl velice slavnostní a zúčastnilo se
ho hodně lidí. V období normalizace
došlo zase k zákazu průvodů.

Chuligáni v Šardicích
Název chuligán pochází z anglic−

kého slova „hooligan“ a označuje
výtržníka a člověka neukázněného.
Má původ u irské rodiny Hooligan,
kteří byli nespokojeni s nadvládou
Anglie. Jejich nespokojenost pře−
rostla ve výtržnosti a krádeže.

Několik let po ukončení druhé svě−
tové války začala válka studená. Po
roce 1950 se mladí lidé na západě
proti zbrojení bouřili. Vznikala různá
hnutí jako hippies, které vzniklo v Ame−
rice, centrum hnutí bylo San Francis−
co. Vznikaly i jiné organizace protes−
tující proti válkám. Lidé protestovali
mimo jiné i oblékáním. Tento styl se
dostal částečně i k nám. Styl „pásek“
prováděli i někteří kluci ze Šardic.
Byly i jiné styly a všechny byly státní
mocí potírány. „Pásek“ se vyznačo−
val tím, že na nohou nosil boty, které
byly po obvodu obšity bužírkou. Toto
bylo dost časté, ale dalším stupněm
bylo přidání ještě jedné podrážky.
Takové boty se nazývaly „patráky“
a byly i na druhém patře obšity bu−
žírkou. Ve městech nosili pásci ještě
jednu třetí podrážku a na této podráž−

ce byly dokola boty namontované
žárovečky. Ty svítily buď pořád,
nebo byl v patě boty spínač s bate−
rií, který při chůzi žárovečky rozsvě−
coval a zhasínal.

Kalhoty se nazývaly trubky a byly
tak zúžené, že se buď těžko oblé−
kaly, nebo byly na nohavicích zipy,
které se musely při oblékání roze−
pnout. Košela se nosila švédská,
nebo když nebyla, tak normální. Sako
bylo nepřiměřeně velké, s vycpáv−
kami ramen, vždy světlé a hlavně ká−
rované – čím větší čtverce, tím lepší.
Buď s velkými knoflíky nebo místo
nich se používaly malé visací zámky.
Ve městech se nosily i velké zámky.

V této době bylo zvykem být hod−
ně ostřihaný, až vylépaný. Pásci no−
sili tak zvaného „emana“ s trochu del−
šími vlasy, ale jen na krku. Tak zvané
máničky se nosily až o deset let poz−
ději. Účes dnes naprosto normální,
skoro až krátký, ale tenkrát skoro
pobuřující. „Emana“ nemohl nosit
každý. Například do škole nebo do
úřadu to nešlo. Esenbáci takového
páska někdy aj ostříhali. V Šardicích
kromě jiných tento styl praktikoval
jeden kluk, který měl motorku Javu
„třiapůlku“, tj. 350cm kubických, a to−
mu se říkalo podle posedu na mo−
torce a celkového chování a mluvy
„parádička“. Jak takový kluk asi vy−
padal. Na nohách velké, i když mož−
ná drahé boty, které se nazývaly
„maďary“ a stály tehdá 290 Kčs, což
byl víc než týdenní plat. Byly i lev−
nější, pěkné polobotky za 120 Kčs,
které se hodně kupovaly, ale tím vý−
běr končil. Dále v kalhotách (trub−
kách) měl tenký nohy, velký sako,
mírně přihrbený, požvykující žvýkač−
ku, pokud ji sehnal nebo na ni měl.
Jedna žvýkačka stála tehdá 5 Kčs.
To je jako dnes 50 Kč a víc. V obcho−
dě nebyla k sehnání, jedině od ně−
koho pod rukou. Žvýkačka se žvý−
kala pořád, i když to už byla jen guma
bez chuti. Když žvýkačku neměl,
tak žvýkal něco jinýho. Pohled měl
trošku frajeršťejší, ale drogy v tom ne−
byly, tych sme byli tenkrát ušetřeni.

U nás se jim všeobecně říkalo „chu−
ligáni“, ale s chováním pravých chu−
ligánů neměli kromě stylu oblékání
nic společného.

Josef Zajíc
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Zajímavosti

Lovec autogramů
Josef Čech

Šachy a karty, to byly dvě oblíbe−
né činnosti, které se provozovaly
v šardických hospodách. A když se
v roce 1971 přiženil do Šardic tehdy
již známý šachista Josef Doxanský,
hospodský šach se změnil v soutěž
a v roce 1972 byl založen šachový
oddíl. Ke svému prvnímu zápasu si
pozval výběr Hodonína a kupodivu
zvítězil. Šardický šachový oddíl byl
na základě své síly zařazen v roce
1973 do okresního přeboru první
třídy a tuto soutěž bezpečně vyhrál.
První roky šachového oddílu a jeho
postupu až do krajského přeboru
druhé třídy jsou nerozlučně spjaty
s Františkem Šinoglem, Františkem
Latíkem, Miroslavem Petulou, Kaš−
párky mladším a starším, Josefem
Doxanským, Jaroslavem Kyselkou,
Miroslavem Jarským.

V roce 2008 šachový oddíl svoji
úspěšnou činnost z finančních dů−
vodů ukončil. V roce 2010 za finanční
pomoci Ing. Holešínského obnovil

šachy v Šardicích Miroslav Výborný.
Ve své poslední sezóně 2011/2012
Šardice opět vyhrály okresní přebor,
ale místo postupu do krajského pře−
boru opět svoji činnost ukončili. Strůj−
ci pěkného a výrazného úspěchu šar−
dického šachu byli Roman Matula,
Vladimír Šmíd, František Kašpárek,
Josef Doxanský, Ladislav Hlavatý,
Josef Bimka, František Silák.

Ani se nechce věřit, že Šardice
mají zmizet ze šachové mapy ho−
donínského okresu. Škoda! V sou−
časné době hrají někteří šardičtí
šachisté v Kyjově. Jedinou činností
na šardické půdě je šachový krou−
žek při základní škole, který organi−
začně zajišťuje paní učitelka Blanka
Uhljarová, za přispění sponzora
Ing. Holešínského a odborného do−
hledu Josefa Doxanského.

Za dobu trvání šachu v Šardicích
se stali okresními přeborníky Franti−
šek Kašpárek (Dules) a Josef Do−
xanský. Největší událostí šardického

šachového oddílu nejen co do vý−
znamu byla v roce 1974 simultánka
32 hráčů s velmistrem Salo Floh−
rem, rodákem z Podkarpatské Rusi.
Tato akce se odehrávala v nabitém
sále U Valčíků. Cituji pár postřehů
od pana Doxanského: „Měl jsem
Salo Flohra na starosti. Jel jsem pro
něho do Uherského Brodu. Před si−
multánkou v Šardicích si pochutnal
na domácím obědě, který mu man−
želka uvařila, a cítil jsem, že je v po−
hodě. Zeptal jsem se ho, jak asi ta
simultánka u nás skončí. Jeho od−
pověď mě překvapila. Řekl, že pro−
hraje s tím, u jehož šachovnice bude
nejvíc diváků, protože to bude míst−
ní oblíbenec, a pak s nejmladším.
A ty remízy budou s těmi skutečně
nejlepšími. Velmistr to dodržel, ne−
chal vyhrát mladíčka Františka Be−
nešovského (Matěje) a Františka
Kašpárka (Dulesa).“

Josef Doxanský nehrál, dělal po−
řadatele. Vynahradil si to na druhý
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den v Hodoníně, kde se Salo Floh−
rem remizoval. A ještě jedna zajíma−
vost: po náročném turnaji neměl
večer kdo zavézt velmistra do Ho−
donína na hotel, kde hrál druhý den
další simultánku. Můj otec byl v té
době policajt, jel právě ze služby
z Čejče. Bylo mu ho líto, tak ho vzal
k nám k Čechům na nocleh. Co jsem
slyšel, byl nenáročný, chtěl večer
a ráno jen čaj. Já byl v té době na
vojně, tak tuto akci neznám.

Přikládám 4 fotografie, tři fota
jsou z roku 1974 a jedno foto na−
šeho nejslavnějšího hráče pana
Josefa Doxanského, který je ne−
sporně jeden z největších rytířů krá−
lovské hry v hodonínském okrese.
Závěrem bych vzpomněl, což málo−
kdo ví, že velký šachista byl i Martin
Čechal (1976 – 1997), hrál kore−
spondenční šach. Lekce mu dával
o nedělích pan Doxanský a pan
Petula. Ještě taková malá perlička.
Martin ještě před smrtí chtěl letět
na turnaj do USA.

Příště bych vzpomněl mou první
cestu na západ.

Pozvánky

Otevřeno červen – září
sobota 13:00 – 17:00

neděle a svátky 10:00 – 17:00
Od úterý do pátku je možno objednat prohlídku
na tel. čísle 518 624 525 nebo 734 203 090.

Unikátní trvalá expozice měřidel a vah,
lidová jizba a kroj, obřadní, koncertní
a přednáškový sál, výstavní prostory.
Výstava obrazů akademického malíře
Vladimíra Vašíčka a fotografií
Miroslava Hajného.

Augustiniánská rezidence
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Dění v obci ve fotografii

Slavnostní
otevření hřiště

Vítání jara
v Rezidenci

Koncert
v Rezidenci

Rybářské
závody


